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Přečtěte si květnové vydání 

Moderní obce 
 

Mj. v něm najdete: 
• Programovací období EU 
2007–2013 v poločase 
• Jak propojit historické památ-
ky se současností? Telč to umí 
• Plynárenství je připraveno ke 
spolupráci s obcemi a městy 
• S podnikateli nejlépe komuni-
kuje Český Brod 
• Olomoucký katastrální úřad: 

Vstřícně a s úsměvem 
• Ekofarmy mohou prospět i celému regionu 
• Odpovědnost za bezpečný provoz dětských hřišť 
• Jaro v plné síle veli radnicícm: Šlápněte do pedálů 
elektrokol! 
• V Poděbradech za každodenními cíli na kole 
• Jak změnit kurz veřejné instituce /3 
• Z nádraží do africké vesnice 
• Obec vlastníkem proti své vůli? 
• Obnova vodohospodářské infrastruktury se vleče 
• Proč je tak náročné uskutečnit projekt dotovaný  
z OPŽP? 
• Pro malé obce bude klíčový rok 2015 (Kdy budou 
muset zajistit přijatelné odvádění a přiměřené čiště-
ní odpadních vod) 
• Přímé používání neupravených čistírenských kalů 
je v rozporu se zákonem 
• Lze na ČOV uspořit elektrickou energii? 

Lesopark na sušickém Santosu čeká obnova 

AKT UÁL NĚ  

Revitalizace lesoparku na říčním ostrově Santos v Sušici v Plzeňském kraji byla předmětem  
2. ročníku architektonické soutěže Cena nadace PROMĚNY. Ke zpracování urbanisticko-archi-
tektonického návrhu bylo vyzváno šest ateliérů, vítězným se stal návrh atelieru FLORART – Ing. 
Pavel Šimek z Uherského Brodu. Vyhlašovateli soutěže jsou město Sušice a nadace PROMĚNY, 
která proměnu ostrova podpoří v rámci grantového programu PARKY. Který z návrhů bude pod-
kladem pro skutečnou proměnu Santosu, ještě v následujících týdnech potvrdí správní rada nadace. 
Vybraný atelier pak svůj návrh dopracuje podle připomínek města a místních obyvatel. Náklady 
projektu budou hrazeny z příspěvku nadace PROMĚNY a z rozpočtu města. Konečná výše celko-
vých nákladů bude známa po upřesnění návrhu v jednotlivých stupních projektové dokumentace 
ve druhé polovině příštího roku. Cílem nadačního programu PARKY je pomáhat proměnám měst-
ských veřejných prostranství v parky, které respektují přirozený charakter místa i jeho obyvatel a 
přitom vnášejí do městské krajiny originální, a současně dlouhodobě udržitelná řešení. Vybudování 
parku může nadace podpořit až 25 mil. Kč. Více na www.nadace-promeny.cz .                           ( t z )  

Oceněna péče o válečné hroby 
Zástupci osmi jihočeských obcí a měst pře-

vzali pamětní plakety Ministerstva obrany ČR 
za péči o válečné hroby. »Ministerstvo ročně 
vydá dvacet až pětadvacet těchto plaket. Tady 
jich bylo uděleno osm. Je to výraz, že se stara-
jí nadstandardně ve srovnání s průměrem 
v této republice,« uvedl zástupce ministerstva 
obrany Imrich Vetrák.  

Za péči o pomníky válečných obětí staros-
tům oceněných obcí poděkoval hejtman Jiho-
českého kraje Jiří Zimola. Péči o pomníky 
padlých chápe starosta Číčenic Milan Holeček 
jako historickou povinnost a dnešní ocenění 
jako výzvu k práci do dalších let. V obci mají 
celkem tři udržované a opravované pomníky – 
v Číčenicích a místních částech Újezdec a 
Strpí. »Na některých pomnících jsme dělali 
nové pískování, obnovovali jsme zlaté nápisy 

V Uherském Brodě by byli rádi, kdyby se 
toto město stalo jakousi křižovatkou pro cyklo-
turisty pohybující se v pomyslném trohúhelní-
ku mezi Baťovým kanálem, Luhačovicemi a 
Bílými Karpaty. V závěru dubna tam otevřeli 
další cyklistickou stezku Kunovice-Uherský 
Brod-Havřice, k. ú. Újezdec u Luhačovic, která 
vhodně zapadá do soustavy už vybudovaných 
stezek. Radnice zvažuje, že by soustavu cyk-
lostezek, kterou se v tomto regionu podařilo 
během posledních 
dvou let vybudovat, 
přihlásilo do soutěže 
Cesty městy. 

Tato celostátní sou-
těž je zaměřena na 
zklidňování dopravy a 
letos ji už podeváté 
vyhlásila Nadace Part-
nerství. Prostřednic-
tvím soutěže Cesty 
městy organizátoři 
chtějí zviditelnit a 
odměnit kvalitní do-
pravní řešení uskuteč-
něná v České republi-
ce, která se tak mohou 
stát inspirací pro ostat-
ní. S přihláškou do soutěže je však nutno si 
pospíšit: Uzávěrka příjmu přihlášek byla stano-
vena na 31. května. 

Stejně jako v předchozích letech lze do sou-
těže přihlásit dopravní řešení zaměřená na 
zvyšování bezpečnosti provozu, zkvalitňování 
veřejného prostoru a optimální uspořádání 
automobilové, cyklistické, pěší a veřejné do-
pravy. Podmínkou účasti je jejich uvedení do 
provozu během posledních pěti let (v období 
od 1. ledna 2005 do 31. května 2010) a jejich 
příznivý vliv na životní prostředí v okolí. No-
minovat své projekty mohou nejen města, jak 
napovídá název soutěže, ale také obce, sdruže-

ní obcí, mikroregiony nebo městské obvody a 
části z celé ČR.  

Pokud jste takový projekt ve své obci reali-
zovali, neváhejte a přihlaste jej do soutěže.  
I letos jsou pro účastníky připraveny lákavé 
finanční prémie: Mezi vítězná sídla bude roz-
děleno rekordních 400 tisíc Kč a dále atraktivní 
věcné ceny v hodnotě více než 100 tisíc Kč 
(například radar se signalizací rychlosti projíž-
dějících vozidel). Každý účastník soutěže navíc 

získá roční předplatné 
časopisu Dopravní 
inženýrství.  
Soutěž Cesty městy je 
ve střední Evropě uni-
kátní svým zaměřením, 
rozsahem i tradicí. 
Odborná porota v ní od 
roku 2002 hodnotila již 
celkem 167 dopravních 
projektů a 46 z nich 
ocenila. Za dosavadní 
osmiletou historii sou-
těže v ní Nadace Part-
nerství udělila finanční 
odměny v hodnotě více 
než 2,3 mil. Kč. Své 
řešení můžete přihlásit 

nejlépe prostřednictvím elektronické přihlášky 
na www.nadacepartnerstvi.cz/cestymesty . Tam-
též jsou rovněž k dispozici podrobné soutěžní 
podmínky, kontaktní údaje pro jakékoli dotazy 
k soutěži i rozsáhlá databáze projektů zklidňo-
vání dopravy v ČR  

Generálním partnerem soutěže Cesty městy 
je již čtvrtým rokem Škoda Auto, záštitu opět 
poskytlo Ministerstvo dopravy ČR. Dalšími 
partnery soutěže jsou Národní síť Zdravých 
měst ČR, Svaz měst a obcí ČR, Sdružení míst-
ních samospráv ČR a společnost 3M Česko. 
Tradičním hlavním mediálním partnerem je 
měsíčník Moderní obec.                              ( z r )  

Uzávěrka přihlášek do soutěže Cesty městy už 31. 5.! 

(Pokračování na stránce 2) 

www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 
www.smaltovna-tupesy.cz 

Letos v dubnu otevřená cyklostezka Kunovice-
Uherský Brod-Havřice, k.ú. Újezdec u Luhačovic 
měří 2,8 km, má dva jízdní pruhy a vyžádala si 
náklady 12,44 mil. Kč. Téměř 7,7 mil. Kč přispěl 
Státní fond dopravní infrastruktury.    Foto: archiv 
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se jmény padlých. Vyšlo nás to asi na 60 tisíc 
korun. Opravy jsme financovali z rozpočtu 
obce a částečně nám přispěl kraj. Během roku 
se o pomníky starají dámy z číčenického klu-
bu,« uvedl starosta. Plakety převzali zástupci 
obcí, městysů a měst: Bělčice (Strakonicko), 
Mojné (Českokrumlovsko), Rožmitál na Šu-
mavě (Českokrumlovsko), Studená (Jindři-
chohradecko), Deštná (Jindřichohradecko), 
Plavsko (Jindřichohradecko), Radomyšl 
(Strakonicko) a Číčenice (Strakonicko). 

Pamětní plaketa patří i paní Zdeňce Sládko-
vé z Trhanova na Domažlicku (Plzeňský kraj) 
za celoživotní starostlivost a péči o místo, kde 
30. dubna 1945 zahynul v troskách svého 
letounu nadporučík Virgil Paul Kirkham 
(USA).  

Energetika a doprava ve městech 
Nejpozději do 20. května je možné se zare-

gistrovat pro účast na semináři Energetika a 
doprava ve městech – finance a chytrá řešení. 
Seminář, který připravuje Národní síť Zdra-
vých měst, se uskuteční 25. května od 10 hod. 
v budově Českého svazu vědeckotechnických 
společností (Novotného lávka 5, Praha 1).  

Organizátoři slibují odpovědi na otázky typu 
Jak může vaše město/obec uspořit při hospo-
daření s energiemi? Jaké máte možnosti  
v oblasti udržitelné dopravy? Jaké jsou aktuál-
ně dostupné finanční zdroje? Jaké osvědčené 
postupy lze ve vašem městě/obci využít?  

Registrační formulář naleznete na 
www.zdravamesta.cz/energet ika-doprava/registrace  , 
více informací o semináři se dozvíte na  
http://nszm.cz/index.shtml?apc=r2130168a . 

Jak vzdělávat veřejnou správu 
Hlavní město Praha – Magistrát hlavního 

města Prahy, personální oddělení, uspořádá ve 
dnech 20. a 21. května konferenci Vzdělávání 
ve veřejné správě v České republice a v Evro-
pě – tipy, příklady dobré praxe, zajímavosti. 
Čeští i zahraniční lektoři se soustředí na téma-
ta jako Jak zlepšit manažerské dovednosti, 
Strategický management lidských zdrojů, 
Rozvoj vedoucích místních samospráv v ob-
lasti politiky a managementu.  

Zájemci se mohou registrovat adrese: 
www.praha-mesto.cz/konference   , kde jsou 
uvedeny podrobné informace k programu. 
Účast na konferenci je bez poplatku. 

Na pražském Žofíně o stavebnictví 
Již 103. Žofínské fórum se bude věnovat 

tématu Stavebnictví a zakázky: Jaká je role 
výběrových řízení? Akce se uskuteční dne  
31. května od 13 hodin v pražském paláci 
Žofín a vystoupí na ní a na dotazy odpoví: 
Petr Kužel, prezident Hospodářské komory 
ČR, Václav Matyáš, prezident Svazu podnika-
telů ve stavebnictví, Pavel Herman, poradce 
předsedy Úřadu pro ochranu hospodářské 
soutěže pro oblast veřejných zakázek, a Karel 
Havlíček, ředitel řízení výdajů Státního fondu 
dopravní infrastruktury.  

Více informací včetně přihlášky najdete na 
adrese http://www.zofin.cz/  . 

(Pokračování ze stránky 1) 

Region soudržnosti Střední Čechy (je vyme-
zen územím Středočeského kraje) se stal vůbec 
prvním regionem tohoto druhu u nás, který 
zavádí systém modifikovaných plateb »v reál-
ném čase« příjemcům dotací z Regionálního 
operačního programu (ROP) Střední Čechy. 
Zatímco dosud tito příjemci museli uskutečně-
ní svého projektu předfinancovat z vlastních 
zdrojů a takto jimi vynaložené finanční pro-
středky jim proplácel Úřad Regionální rady 
regionu soudržnosti Střední Čechy (ÚRRRS 
SČ) až s odstupem času, 
nyní v květnu nastoupila 
nová praxe: Nejenže pří-
jemce dotace průběžně 
získává platby na úhradu 
už jím uhrazených faktur 
dodavatelům svého projek-
tu podpořeného z ROP, ale 
nově může získat od 
ÚRRRS SČ také peníze na 
úhradu zatím neuhraze-
ných dodavatelských fak-
tur, jež souvisejí s dotova-
ným projektem.  

Podle ředitele ÚRRRS 
SČ Tomáše Novotného 
region soudržnosti tak 
chce zmírnit dopady hos-
podářské krize pro příjem-
ce dotací z ROP, ještě více 
zpružnit průběžné platby a 
příjemce, kteří si často na 
předfinancování projektu 
museli brát bankovní úvěry, od této nemalé 
finanční a administrativní zátěže odbřemenit.  

Jak včera upřesnil náměstek ředitele Václav 
Chytil, jakmile příjemce dotace obdrží od do-
davatele fakturu, může ji nyní předložit 
ÚRRRS SČ spolu se žádostí o prostředky na 
platbu. Úřad nejdéle do 30 dnů žádost zadmi-
nistruje – a shledá-li vše v pořádku, žadateli 
okamžitě poukáže příslušnou částku na úhradu 
faktury, pochopitelně krácenou o podíl finanční 

spoluúčasti žadatele na podpořeném projektu. 
Jak oba představitelé ÚRRRS SČ zdůraznili, 
faktury musí být vždy vystaveny za ukončenou 
určitou fázi projektu uskutečňovaného s pod-
porou z ROP, přičemž v žádném případě nemů-
že jít o zálohové platby. Nejpozději do 10 dnů 
musí příjemce peněz na proplacení faktury 
úřadu regionální rady doložit, že fakturu sku-
tečně proplatil.  

Tato nová praxe by podle odhadů ředitele 
ÚRRRS SČ Tomáše Novotného mohla investo-

rům projektů podpořených 
z ROP ušetřit do konce 
tohoto programovacího 
období Evropské unie 
zhruba 200–300 mil. Kč. 
Samozřejmě za předpokla-
du, že by na předfinanco-
vání svých projektů 
vesměs čerpali bankovní 
úvěry nebo jiné vnější 
zdroje a nepoužili vlastní 
prostředky. 
V současnosti se pro nový 
systém ověřuje potřebný 
software, od 1. června by 
už systém měl fungovat  
v ostrém provozu. Systém 
přijal region soudržnosti po 
dohodě s Ministerstvem 
financí, přičemž vedení 
regionální rady získalo i 
podporu Ministerstva pro 
místní rozvoj, které v rám-

ci ROP k evropským penězům přidává pro-
středky z národních zdrojů. V ROP Střední 
Čechy dosud bylo předloženo 948 žádostí  
o dotace v celkové výši 15,7 mld. Kč. Schvále-
no bylo už 241 projektů za celkem 4,4 mld. Kč. 
Příjemci podpořených projektů již obdrželi  
3,1 mld. Kč, tj. 18,8 % z celkové alokace toho-
to středočeského programu.                        ( r š )  

K čerpání prostředků z ROP Střední Čechy 
čtěte také v květnovém vydání Moderní obce. 

Středočeská novinka: Inspirace i pro další regiony? 

ROP SČ poskytl dotaci i na vybudování 
15 m vysoké rozhledny ve Velké Bukové 
u Křivoklátu. Je tam webová kamera, 
takže kochat výhledem na údolí řeky 
Berounky se lze i z pohodlí domova.  

Foto: http://velkabukova.cz/rozhledna/ 

Absolutním vítězem Biomas-ligy ČR je Roštín 
První ročník Biomas-ligy ČR, soutěže obcí 

a měst ve vytápění biomasou, zná své vítěze. 
Pořadatel soutěže – občanské sdružení Liga 
ekologických alternativ je vyhlásilo 1. května 
v Plzni při příležitosti celostátních Tepláren-
ských dnů. Česká soutěž je součástí Evropské 
ligy obnovitelné energie (RES-league). Úvod-
ního ročníku domácího klání se zúčastnilo  
11 českých sídel s obecními výtopnami na 
biomasu. Jejich zkušenosti byly inspirací i na 
evropské scéně, což je jedním ze smyslů ligy.  

Vítězem domácí ligy se stal Roštín z Kro-
měřížska (výtopna o výkonu 4 MW, 720 oby-
vatel, tj. 556 bodů) následovaný Starým Městem pod Landštejnem z Jindřichohradecka (2,8 MW, 
545 obyvatel, 514 bodů) a mediálně známými Měňany z Berounska (1,1 MW, 292 obyatel,  
384 bodů). V kategorii měst patří pozornost Bystřici nad Pernštejnem (9 MW, 9000 obyvatel,  
101 bodů) na prvním a Třebíči (13 MW, 38 000 obyvatel, 72 bodů) na druhém místě.  

Vítězný Roštín může inspirovat zejména tím, že jako jeden z prvních vsadil při výběru paliva 
místo dřevní štěpky na místní zdroje slámy, stejně jako na využití ve své době špičkové dánské 
technologie. Díky tomu obec poskytuje teplo domácnostem (podobně jako většina výtopen na 
biomasu) levněji ve srovnání s cenami tepla z plynu či uhlí.                                                        ( t z )   

Biokotelna v obci Roštín.        Foto: http://www.rostin.cz 
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Když koncem března Evropská komise zve-
řejnila zprávu o dosavadním čerpání evrop-
ských fondů v programovacím období 2007–
2013), ukázalo se, že Česká republika v čerpá-
ní evropských fondů mírně zaostává za evrop-
ským průměrem. Jak totiž upozornil předseda 
Svazu měst a obcí ČR a poslanec Evropského 
parlamentu Oldřich Vlasák, ze zprávy vyplývá, 
že v zemích EU už byly vybrány projekty  
v hodnotě více než 93 miliard eur (27 %  
z celkového objemu). V ČR to však bylo  
o něco málo více než 20 %. Česko je tak sedmé 
nejhorší v čerpání evropských fondů. Vybralo 
projekty v objemu pouze 21,6 % celkové alo-
kace, zatímco rozlohou i počtem obyvatel 
prakticky stejné Maďarsko je již 
na 46,3 %.  

»Jako koordinátor pro regio-
nální rozvoj parlamentní frakce 
Evropských konzervativců a 
reformistů to hodnotím tak, že 
doplácíme na složitý implemen-
tační systém, který sociální 
demokracie za svých vlád nasta-
vila. Jedním z důvodů pomalej-
šího čerpání je také zpoždění při 
schvalování rozpočtu EU a na-
vazující zpoždění při přijímání 
příslušné legislativy na počátku 
období,« tvrdí Oldřich Vlasák.  

V čem je český implementační 
systém složitější než maďarský? 
Spočívá tato složitost jen v po-
čtu operačních programů? 

»Určitě ne. Ostatně Maďarsko 
má v programovacím období 
2007–2013 celkem šest sektoro-
vých operačních programů, sedm regionálních 
programů a šest programů přeshraniční, 
transnacionální a meziregionální spolupráce. 
Úspěch jeho čerpání tak nespočívá ani tolik  
v nižším počtu programů, jako v omezení byro-
kracie a vyšší flexibilitě. A hlavně pak v dů-
sledné koordinační a strategické řídicí činnosti, 
která u nás stále chybí. Je třeba připomenout, 
že když se koncem roku 2007 jednotlivé ope-
rační programy připravovaly, Maďarsko mělo 
Evropskou komisí schváleny všechny operační 
programy, zatímco ČR neměla v té době schvá-
len ani jeden program. Je proto logické, že jsou 
dnes Maďaři v čerpání dále než my. 

Když u nás diskutuji se starosty či podnikate-
li o realizaci projektů, pokaždé se opakují ná-
sledující slova: informační zmatek a adminis-
trativní náročnost. Starostové či podnikatelé 
vždy řeší konkrétní problémy: Chtěli by opra-
vit mateřskou školu, potřebují vybudovat vodo-
vod, chtějí zklidnit dopravu městským kamero-
vým systémem, rádi by zavedli jednotný infor-
mační systém apod. Český implementační 
systém je však nastaven opačně. Jednotlivé 
resorty si spravují svoji část evropských peněz 
a více je nezajímá. Neustále jsme svědky infor-
mací typu: Ministerstvo X vyhlašuje prostřed-
nictvím orgánu Y v pořadí již XIX. výzvu pro 
podávání žádostí o poskytnutí podpory v rámci 

OP Z v oblasti podpory 2.1. K tomu snad není 
potřeba nic dodávat. 

Také projekty jsou zatíženy velkou mírou 
byrokracie. Pravidla pro předkládání žádostí  
o dotaci jsou složitá, nesrozumitelná, nejasná a 
nejednoznačná. Přestože vlastní žádosti o dota-
ci jsou relativně jednoduché, je vždy nutné 
dodávat značné množství dalších příloh a pod-
kladů. U projektů je příliš složitá příprava a jen 
zlomek příjemců je schopen připravit si projekt 
sám. Naprostá většina si na to musí najmout 
externí firmu, což se v důsledku velmi prodra-
žuje. Úředníci, kteří dotace administrují, navíc 
nejsou zcela orientováni v problematice – a 
ještě bazírují na formalitách. Setkal jsem se s 

podnikatelem, u kterého se 
zpozdila dotace jenom proto, že 
vytiskl příslušnou zprávu obou-
stranně místo jednostranně. 
Takové situace mi připadají 
doslova absurdní.« 
Argumentuje-li se často určitým 
dirigismem Bruselu vůči člen-
ským zemím, proč Evropská 
komise připustila tak složitý 
implementační systém, vytvoře-
ný Českou republikou, a nepři-
měla minulé vlády k systému 
jednoduššímu? 
»Uvědomme si, že při správě 
evropských fondů platí sdílená 
odpovědnost Evropské komise a 
vlády ČR. Evropské instituce 
nastaví obecná pravidla, definují 
společné priority a požadují, aby 
byly nastaveny procesy řízení 
rizik a transparentní kontrolní 

systémy. Je na jednotlivých státech, aby tato 
pravidla, priority a procesy uvedly smysluplně 
v život. 

Ano, Evropská komise mohla být důslednější 
při vyjednávání operačních programů. Jenže 
naše jednotlivé operační programy se projedná-
valy ve velké časové tísni, protože došlo ke 
zpoždění přijetí finanční perspektivy a navazu-
jícího legislativního rámce. Komise mohla 
vyjednávání zablokovat, ale stala by se terčem 
kritiky, že zdržuje čerpání v ČR. A dnes by 
jistě všichni říkali: My za to nemůžeme, to 
Evropská komise nás zdržovala.« 

 Které, byť třeba jen dílčí změny, avšak ještě 
v tomto programovacím období by případně 
ještě byly reálné?  

Za největší problém považuji, že stále chybí 
jednotný a bezplatný informační zdroj pro 
žadatele o různých dotačních programech, tedy 
nejen o strukturálních fondech, ale i o progra-
mech na podporu vědy a výzkumu, mezinárod-
ní spolupráce, rozvoje venkova či různých 
tuzemských možnostech dotací ze státního a 
územních rozpočtů. Vždyť starostovi je princi-
piálně jedno, zda peníze na svůj projekt získá  
z evropských, státních či krajských fondů.  

Změny jsou nezbytné také v rychlosti vyplá-
cení dotací. Prodlevy s placení realizovaných 

(Pokračování na stránce 4) 

Oldřich Vlasák: Už v procesu 
přípravy národních pozic pro 
nové programovací období 
EU je nutno více zapojit ty, na 
jejichž území se projekty 
realizují – obce a města, 
jejich zastupitele a starosty.  
                               Foto: archiv 
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Příprava na zkoušky ČKAIT 
Studio AXIS připravilo na 26. května ojedi-

nělý intenzivní kurz pro žadatele o autorizaci 
ČKAIT ve všech oborech. Na akci chystané 
pod názvem Příprava k autorizačním zkouš-
kám ČKAIT se zájemci dovědí podrobnosti  
k průběhu zkoušek. Lektory budou dlouholetí 
specialisté ČKAIT na právní a technické před-
pisy. V ceně kurzu je i publikace nutná pro 
přípravu k písemnému testu. Účastníci kurzu 
obdrží na požádání Osvědčení o absolvování. 
Více informací na www.studioaxis.cz  . 

Granty pro greenways 
Občanská sdružení, nadační fondy, obecně 

prospěšné společnosti, sdružení či spolky obcí 
mohou letos opět žádat o dotaci na podporu 
rozvoje stezek Greenways z grantového pro-
gramu Nadace Partnerství a Nadace České 
spořitelny. Granty programu Greenways Na-
dace Partnerství s Nadací České spořitelny až 
do výše 80 tisíc Kč jsou určeny projektům, 
které podporují dění a vybavenost na stezkách 
a propagují cyklistiku jako zdravý a šetrný 
způsob dopravy. Letošní grantové řízení čeká 
zjednodušení podávání žádostí díky zavedení 
elektronického systému Grantys. »Nadace 
Partnerství se vždy snažila o co nejjednodušší 
grantové řízení směrem k žadatelům. Poslední 
inovací je on-line elektronická databáze Gran-
tys, která úplně odbourává tištěné žádosti. Mj. 
tím šetříme i náklady žadatelů a hlavně naše 
lesy,« vysvětluje ředitel Nadace Partnerství 
Miroslav Kundrata. Uzávěrka přihlášek do 
grantového řízení přes elektronický systém 
Grantys je 14. června. Více informací na 
www.nadacepartnerstvi.cz/greenways/aktualni-vyzva . 

Nad budoucností bydlení 
Pod patronací ministra pro místní rozvoj 

Rostislava Vondrušky chystá Sdružení nájem-
níků ČR (SON) veřejnou besedu Budoucnost 
bydlení v ČR. Beseda se uskuteční 18. května 
od 16 hodin v sále Přítomnost – DOS, nám. 
W. Churchilla 2, Praha 3 (vchod z ulice Siwie-
cova – dříve Havelkova). Na besedě se počítá  
s účastí zástupců politických stran i odborné 
veřejnosti. K témuž i na webové adrese  
http://www.son.cz/info.php?id_kateg=3 . 

On-line povodňové mapy zdarma 
Česká asociace pojišťoven (ČAP) zpřístup-

nila zdarma na svém webu aplikaci pro identi-
fikaci povodňových oblastí. Hlavním důvo-
dem je poskytnutí využití systému co nejširší 
veřejnosti. Aplikace k identifikaci rizika po-
vodně je umístěná na stránkách www.cap.cz 
od ledna 2009, dosud však bylo její využití 
provozovatelem zpoplatněno.  

»Statistiky nám potvrdily zájem veřejnosti  
o identifikaci rizikových míst, zároveň však 
upozornily i na to, že mnohé odradila cena za 
získanou informaci. Proto jsme připravili 
s dodavatelem systému řešení, které umožňuje 
bezplatný on-line vstup do aplikace každému. 
Široká veřejnost tak dostává do rukou identic-
ký nástroj, jaký využívají pojišťovny při sta-

(Pokračování na stránce 4) 

V čerpání peněz z fondů Evropské unie zůstává  
Česko pod průměrem evropské sedmadvacítky 

http://www.moderniobec.cz
http://www.studioaxis.cz
http://www.nadacepartnerstvi.cz/greenways/aktualni-vyzva
http://www.son.cz/info.php?id_kateg=3
http://www.cap.cz
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novování rizik, a každý si může například při 
koupi nemovitosti na celém území ČR ověřit 
záplavové riziko lokality, ve které se nachází 
jeho nemovitost – a tím i její pojistitelnost,« 
vysvětlil výkonný ředitel České asociace po-
jišťoven Tomáš Síkora.  

Největším přínosem systému pro určení 
záplavových území je informovanost občanů o 
možném nebezpečí vzniku povodně v dané 
lokalitě a jeho dopadu na pojištění majetku. 
Aplikace vyhodnocuje čtyři rizikové zóny. Za 
předpokladu, že klient vlastní nemovitost ve 
vyšší rizikové zóně (2 a více), lze očekávat 
navýšení pojistného o rizikový příplatek.  
I v ČR existují lokality, které jsou z hlediska 
neúnosného rizika výskytu povodní nepojisti-
telné. Ty se vyskytují zpravidla ve 4. rizikové 
zóně. Takovou informaci pak ocení zejména ti, 
kteří o koupi nemovitosti v takové lokalitě 
zatím jen uvažují. 

(Pokračování ze stránky 3) 

projektů jsou často alarmující. Realizátoři se 
mezitím musí zadlužit, jsou zatíženi náklady 
dluhové služby, u dodavatelů jim hrozí penále. 
Na přelomu roku navíc přecházelo ministerstvo 
financí na nový informační systém a kvůli 
tomu bylo vyplácení peněz dočasně zastaveno 
a vyplácení evropských peněz se kriticky zpoz-
dilo. Největší problémy v tomto kontextu obce 
zaznamenaly se Státním fondem životního 
prostředí.« 

Malým obcím se však těžko vysvětluje, že 
zatímco v regionálních operačních programech 
DPH u podpořených projektů spadá do katego-
rie způsobilých výdajů, v Programu rozvoje 
venkova to neplatí a DPH se od 5. kola příjmu 
žádostí u nás už neproplácí. Neměla by si EU  
v této nesystémovosti sama zamést před vlast-
ním prahem? 

»Program rozvoje venkova představuje klíčo-
vý zdroj finančních prostředků pro malé obce 
(obce do 500 obyvatel). Problém uznatelnosti 
DPH souvisí s výkladem příslušného nařízení  
o podpoře pro rozvoj venkova z Evropského 
zemědělského fondu pro rozvoj venkova 
(EAFRD). Na zřejmě nerovné podmínky pro 
obce různé velikosti jsme na Svazu měst a obcí 
ČR již dříve upozorňovali – a právě na základě 
našich podnětů Ministerstvo zemědělství hradi-
lo DPH původně ze svého rozpočtu. Jako ev-
ropský poslanec jsem společně se zástupci 
ministerstva tuto skutečnost v roce 2008 také 
rozporoval na všech vhodných evropských 
fórech. Bohužel stanovisko zemědělského 
direktorátu Evropské komise bylo dosud neob-
lomné. Na diskriminující podmínky je proto 
třeba znovu a znovu upozorňovat. Není možné, 
aby malé obce měly jiné podmínky než větší 
města jen proto, že čerpají z tematicky obdob-
ného, ale administrativně odděleného progra-
mu.« 

 Může být nadějí do budoucna alespoň to, že 
ještě v tomto programovacím období se u nás 
přehodnotí priority některých operačních pro-
gramů, přeskupí se alokace finančních pro-
středků mezi jednotlivými opatřeními či že se 
přikročí i k přesunům peněz mezi operačními 

programy navzájem? Do jak vysoké míry má 
přitom ČR volné ruce od EU? 

»Přesuny jsou vždy věcí dohody mezi Evrop-
skou komisí a řídicími orgány. Já jsem napří-
klad na základě podnětu několika hejtmanů 
osobně jednal s komisařem Hahnem o možnos-
ti realokací u Operačního programu příhraniční 
spolupráce ČR – Polská republika. Ukázalo se 
totiž, že v tomto programu chyběly peníze  
u projektů dopravní obslužnosti a projektů  
v oblasti životního prostředí, naopak nadbytek 
peněz a nezájem konečných příjemců byl  
u projektů spolupráce v oblasti vzdělávání či 
výměny zkušeností veřejných institucí. Postoj 
Evropské komise byl v tomto případě vstřícný, 
protože bylo zřejmé, že jde o smysluplné proti-
krizové opatření.« 

 I když po roce 2013 ČR už bude do rozpočtu 
EU odvádět více, než v jaké výši bude přijímat 
pomoc, jaké poučení ze současného složitého 
implementačního systému bychom si měli vzít a 
na co se již teď soustředi, aby se historie neo-
pakovala? 

»Těch poučení je samozřejmě celá řada. 
Mnoho z nich je už nastíněno výše. Osobně 
považuji za klíčové začít restrukturalizovat 
naše rozpočty tak, abychom byli připraveni na 
spolufinancování projektů z české strany. Po-
kud je většina státního rozpočtu zatížena pouze 
mandatorními spotřebními výdaji a není v něm 
dostatek prostoru pro investice, je to špatně. 
Máme-li být v budoucnu schopni vyčlenit další 
miliardy na spolufinancování projektů a sou-
časně snižovat rozpočtové schodky, neobejde-
me se bez radikálních škrtů. Jsem také přesvěd-
čen, že je nutné již v procesu přípravy národ-
ních pozic více zapojit ty, na jejichž území se 
projekty realizují – obce a města, jejich zastu-
pitele a starosty. Je potřeba důkladně vědět, 
jaké projekty jsou v obcích nezbytné, jaké 
problémy obce trápí a jaká jsou možná řešení. 
Velký prostor v tomto ohledu nabízí nové in-
formační a komunikační technologie. To je 
téma, na které se chci v budoucnosti zaměřit.« 

( r š )  
Tomuto tématu se mj. rovněž věnuje květnové 

vydání Moderní obce. 

(Pokračování ze stránky 3) 
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Protikorupční novela zákona o obcích  
 

Také Vás trápí 
korupce a nehos-
podárnost na ko-
munální úrovni? 
Zapojte se do pří-

pravy a prosazování protikorupční novely zákonů  
o obcích, krajích a hl. m. Praze. 
Nevládní protikorupční organizace Oživení předsta-
vila na semináři v Poslanecké sněmovně návrhy 
řešení hlavních překážek, které narušují hospodár-
né, transparentní a demokratické fungování územ-
ních samospráv. Legislativní mezery a jejich nega-
tivní dopady v praxi jsou nepopiratelné.  
 

Zapojte se i Vy do odborné diskuse  
o způsobech řešení na www.bezkorupce.cz . 
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